



**HAL**  
open science

# European agriculture and the future reform of the Common Agricultural Policy

Vincent Chatellier

► **To cite this version:**

Vincent Chatellier. European agriculture and the future reform of the Common Agricultural Policy. Seminar European agriculture and CAP Reform, Policy Research Institute, Ministry of Agriculture, Forestry and Fisheries (PRIMAFF). JPN., Dec 2011, Tokyo, Japan. hal-02805730

**HAL Id: hal-02805730**

**<https://hal.inrae.fr/hal-02805730>**

Submitted on 6 Jun 2020

**HAL** is a multi-disciplinary open access archive for the deposit and dissemination of scientific research documents, whether they are published or not. The documents may come from teaching and research institutions in France or abroad, or from public or private research centers.

L'archive ouverte pluridisciplinaire **HAL**, est destinée au dépôt et à la diffusion de documents scientifiques de niveau recherche, publiés ou non, émanant des établissements d'enseignement et de recherche français ou étrangers, des laboratoires publics ou privés.

## **Seminar “European agriculture and CAP Reform” - December 16, 2011**

Ministry of Agriculture, Forestry and Fisheries (PRIMAFF, Japan) - Policy Research Institute

### **European agriculture and the future reform of the Common Agricultural Policy**

This communication is organized into two parts. The first presents an analysis of, firstly, the main features of European agriculture (diversity of productions/territories, EU's competitive position in the world) and, secondly, the economic outlook (2020) for various agricultural productions (production, consumption, trade and prices). The second part addresses the question of the evolution of support instruments to the European agricultural sector and presents the main orientations of the future Common Agricultural Policy (CAP). The European Commission has, in fact, presented in October 2011 new regulatory proposals to reform the CAP for the period 2014-2020. These proposals are currently the subject of intense debate both within Parliament and Ministries of agriculture of the twenty-seven Member States. By maintaining the principle of decoupling of direct payments, the future CAP will have to better integrate environmental challenges.

### **L'agriculture européenne et la future réforme de la Politique agricole commune**

Cet exposé est articulé en deux parties. La première présente un analyse portant, d'une part, sur principales caractéristiques l'agriculture européenne (diversité des territoires agricoles au sein de l'UE, position concurrentielle dans le monde) et, d'autre part, sur les perspectives économiques attendues à l'horizon de 2020 pour plusieurs productions agricoles (production, consommation, échanges et prix). La seconde partie aborde la question de l'évolution des instruments de soutien au secteur agricole européen et présente les principales orientations de la future Politique agricole commune (PAC). La Commission européenne a, en effet, présenté le 12 octobre 2011 de nouvelles propositions réglementaires visant à réformer la PAC pour la période 2014-2020. Ces propositions font actuellement l'objet de débats intenses tant au sein du Parlement européen que dans les ministères de l'agriculture des vingt-sept Etats membres. Tout en ne remettant pas en cause le principe du découplage des aides directes, la future PAC devra mieux intégrer les défis environnementaux.